
اقتصادی
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گروه اقتصــادی - محمد رادمهر 
افزود: در سال گذشته حدود ۸۰۰ میلیون 
قطعه بچه میگو در این شهرستان تولید شد 
که امســال پیش بینی می شود این میزان به 

یک میلیارد برسد.
وی بیــان داشــت: در یک ماه اخیر 
نیــز در مراکز تکثیر و پــرورش میگوی 
شهرستان جاسک ۳۰۰میلیون قطعه بچه 
میگو تولیدشد که نشان از رشد قابل توجه 
این آبزی نسبت به همسمجی با سال قبل 

است.
وی اظهارامیدواری کرد: باتوجه به 
نامگذاری سال جهش تولید وتوجه دولت 
و استاندار هرمزگان به افزایش تولید بویژه 
در حوزه آبزی پروری، با برنامه ریزی های 
صورت گرفته و استقبال سرمایه گذاران 
بخش خصوصی با بهره برداری کامل سه 
مرکز جدید و ۲ برابر شــدن مراکز تکثیر، 
پیش بینی می شود در سال آینده ۲ میلیارد 

قطعه بچه میگو در جاسک تولید شود.
فرماندار جاســک اظهارداشــت: 
تحقق این امر در تولید میگوی سایت های 
پرورش میگوی اســتان هرمزگان و حتی 
کشــور رشــد قابل ملاحظــه ای بدنبال 

خواهد داشت.
ادمهر گفت: بچه میگوی جاســک 
علاوه بر تامین شهرســتان های هرمزگان 
به استان های همجوار سیستان بلوچستان 
و بوشــهر و همچنین برخی سایت های 
پرورش میگوی کشور نیز ارسال می شود.

جاســک با داشــتن ۳۲۰ کیلومتر 
نوار ســواحلی، ظرفیت هــای زیادی در 

زمینــه ایجاد ســایت های پرورش میگو 
دارد که با اســتعدادیابی انجام شده و بهره 
بــرداری اصولی  می تــوان از زمین های 
ملی در راســتای اشتغالزایی استفاده کرد. 
شهرســتان جاســک در ۳۰۰ کیلومتری 
شــرق بندرعباس مرکــز هرمزگان واقع 

شده است.
مهمترین چالش پرورش میگو 

در كشور چیست؟
 رئیس پژوهشــکده میگوی کشور 
گفــت: تکثیــر و پرورش میگــو دارای 
چالشهای متعددی شامل بیماریهای میگو، 
دسترسی به نهاده های مهم از قبیل مولد، 
پســت لارو و غذای با کیفیت، مشکلات 
فنی و ساختاری و برخی چالشهای منطقه 
ای اســت ولی از میان همه چالشها، بروز 
بیماریها و عدم دسترسی به مولدین و بچه 
میگوی ســالم به عنوان مهمترین چالش 
پرورش میگو در کشور قلمداد می گردد.

عقیل دشــتیان نســب با اشاره به 
مهمترین چالشــهای پیــش رو تکثیر و 
پرورش میگو عنــوان کرد: بروز بیماری 
ها بدون شــک مهمترین چالشــی است 
که در حال حاضر صنعت میگو در سطح 
جهانی با آن روبرو است. تاریخچه شیوع 
و آسیب های ناشــی از بروز بیماریها در 
صنعت میگو بر هیچ کس پوشیده نیست 
و همچنــان این صنعــت از طریق بروز 
بیماریهای ویروســی قبلی مثل بیماری 
لکه ســفید میگو و بیماریهــای نوظهور 
 EHP و EMS غیر ویروســی از جمله
متحمل آسیب و ضرر اقتصادی می شود.

وی ادامــه داد: از دیــد مدیریتــی، 
همواره پیشگیری از بیماریها بهتر از تلاش 
برای مبارزه و درمان آنها بعد از وقوع است 
و این میســر نیست مگر از طریق اجرای 
تحقیقات کاربردی، مولفه های بهداشتی 

و الزامات ایمنی زیستی.
این مسئول تصریح کرد: پژوهشکده 
میگو در خصوص بهداشت و بیماریهای 
میگو تاکنون پروژه هــای متعددی اجرا 
نموده کــه هرکدام در مواقــع مورد نظر 
مفید و مثمر ثمر بــوده اند، هم اکنون نیز 
دو پروژه مهم در این خصوص در دست 
اجــرا دارد کــه یکی تولیــد کیت بومی 
تشــخیص بیماری لکه سفید میگو است 
که تولید تجاری این کیت صنعت میگو را 
از وابســتگی به واردات پر هزینه و دشوار 
کیت تشــخیصی وارداتی مشابه بی نیاز 
خواهد کرد و امکانات تشــخیصی ارزان 
و آســان در دسترس همگان قرار خواهد 
داد. از دیگــر پــروژه های مهــم در این 
خصوص تولید مولدین عاری از بیماری 
خواهد بود که همچون ســالهای گذشته 
بخشــی از نیاز کشور به مولدین عاری از 
بیماری را رفــع خواهد کرد، طرح تولید 
مولدین عاری از بیماری در اوایل دهه نود 
شمسی آغاز و دانش فنی آن به دست آمد، 

چند ســالی است که دانش فنی آن توسط 
پژوهشــکده به بخش اجرا واگذار شده 
است، هرچند که چند شرکت خصوصی 
مجوز اجرای طرح مذکور داشــته اند اما 
هنــوز بخش خصوصی تولید مناســبی 
در این زمینه نداشــته اســت، لذا در سال 
جاری پژوهشــکده برای کمک به بخش 
خصوصی در حد ظرفیت خود بخشی از 
مولدین مورد نیاز صنعت را تامین خواهد 
کرد. رئیس پژوهشکده میگو عنوان کرد: 
اما در کنار تولید میگوی عاری از بیماری 
)SPF(، توجه به بومی ســازی و اصلاح 
نژاد میگو بســیار حائز اهمیت اســت. با 

توجه به توســعه برنامه جهانی پرورش 
میگو هر بازاری با سیســتم های مختلفی 
کار می کند و با چالش های مختلفی روبرو 
اســت، لذا باید محصولی تولید شود که 
بتواند نیازهای بازار را برآورده ســازد. از 
ایــن رو هدف اصلی تولیدکنندگان میگو 
در همه مناطق دســتیابی بــه محصولی 
است که از سرعت رشد بالایی برخوردار 
باشــد. با این وجود در ســال های اخیر، 
پس از شــیوع بیماری هــای مختلف در 
صنعت پــرورش میگو محققین در صدد 
تولید میگوهایی با درصد بازماندگی بالا 
بوده اند. امروزه بســیاری از مراکز تجاری 

تولید مولد با ایجاد لاین های مختلف برای 
صفاتی از قبیل ســریع الرشد بودن، مقاوم 
نسبت شــرایط مختلف محیطی، مقاوم 
نسبت به بیماری های مختلف توانسته اند 
میگوهایی تولید کنند که با تمامی شرایط 

آب و هوایی جهان سازگار باشد.
دشــتیان نســب اضافه کرد: در این 
خصوص هــم پژوهشــکده میگو چند 
سالی اســت که گامهایی برداشته ولی به 
دلیل کمبود ظرفیت مناســب و اعتبارات 
مورد نیاز هنوز نتایج مد نظر کسب نشده 
اســت و برای ملموس شدن نتایج و بهره 
مندی پرورش دهندگان از نتایج بســیار 
جذاب اصلاح نژاد همکاری همه دست 
اندرکاران شامل بخش دولتی و خصوصی 
نیاز است.وی اظهار کرد: ظرف دهه های 
اخیر، همگام با پیشرفت های علمی و فن 
آوری مرتبط با آبزی پروری موجب تنوع 
سیســتم ها و روش هــای تولید گردیده 
و این صنعت را تــا حد زیادی دگرگون 
ساخته اســت. از جمله ملزوماتی که پایه 
گذار به کارگیری این تنوع سیستمی شده، 
محدودیــت در منابع آبــی، محدودیت 
اراضی مناســب، چالش های زیســت 
محیطی، بــروز بیماری ها، مشــکلات 

اقتصادی و... بوده است.

بــه گفته رئیس پژوهشــکده میگو 
ایــن رویکرد در زمینــه پرورش میگوی 
کشــور در مقایسه با ســایر کشورهای 
پیشــرو، چندان چشمگیر نبوده و نیازمند 
برنامه ریزی مدون دولتی و اتحادیه های 
پرورش میگو است، از طریق پژوهشکده 
آموزشــهای ترویجی متعــددی تاکنون 
انجام شده و تعدادی از پرورش دهندگان 
پیشــرو نیز با رعایت دستورالعملهای مد 
نظر توانسته اند پیشرفتهای بسیار خوبی 
داشته باشند و تولید خود را به بیش از دو 
برابر ارتقا دهند که می توانند الگوی خوبی 

برای سایر بهره برداران باشند.
وی مــی افزاید: این موارد شــامل 
استفاده از سازه ها و روش هایی همچون 
استخر)حوضچه( نوزادگاهی، استفاده از 
حوضچه های ذخیــره )رزروار(، توالت 
میگو، خروجــی مرکزی، لاینر، غذادهی 
اتوماتیک و... قــادر خواهد بود علاوه بر 
افزایش بهره وری )به عنوان مثال پرورش 
بیش از یک دوره در ســال(، ســلامت و 

امنیت تولید را نیز تضمین نماید.
عقیل دشتیان نسب با اشاره به تکثیر 
میگو گفت: مهمترین چالش مراکز تکثیر 
میگو وابســتگی به تکنسین های بیگانه و 
تامیــن نهاده های تولید از خارج کشــور 
است. اگرچه به دلیل تعهدات کوتاه مدت 
و کمتر صاحبان مراکز به کارکنان خارجی 
و ســهولت تامین این کارکنــان تاکنون 
مشــکلی از این نظر بــه وجود نیامده، اما 
نفس این وابستگی بالقوه می تواند مشکل 
ســاز باشد که رفع آن در گرو ثبات نیروی 

انسانی شــاغل در مراکز تکثیر و آموزش 
آنها اســت و از طرفی بایستی برای تامین 
نهاده هــای مورد نظر در داخل کشــور 

کوشش شود.
وی افــزود: یکــی از مهمترین این 
نهاده هــا تامین غذای زنده برای مولدین 
و مراحل اولیه لاروی اســت، پژوهشکده 
هم اکنون طرح تولید کرم دریایی نرییس 
که ســالانه ده ها تن و با مشقات فراوان به 
کشور وارد می شود را در دستور کار دارد 
و امید است با همکاری بخش خصوصی 
در ســالهای آینده وابسته به واردات این 
قلم جنس به کشــور نباشــیم، در زمینه 
تامین استوک اولیه جلبکهای تک سلوای 
دریایی سالهاست که پژوهشکده با حفظ 
و نگهداری و خالص سازی استوک اولیه 
ریز جلبکها مامنــی برای تکثیر کنندگان 
میگو می باشــد. رئیس پژوهشکده میگو 
با اشاره به نقش تحقیقات در زمینه پویائی 
بخش های اجرایی بر کســی پوشــیده 
نیست. در این زمینه، لازم است در کشور 
ایــران نیز این نقش جدی گرفته شــده و 
هزینه های تحقیقــات کاربردی و در پی 
آن، انتقال یافته هــا در قالب کارگاه های 
آموزشــی و برنامه های مختلف ترویجی 
توســط بخش دولتی تأمین گردیده و به 
این ترتیب حضور محققین و کارشناسان 
بخش های نظارتی برای احصاء مشکلات 
و ارائــه راهکارهــا، پررنگ تر گردد و ان 
شاءالله شاهد کارآفرینان نخبه دانش بنیان 
در حل برخی از مشــکلات صنعت میگو 

باشیم.

فرماندار جاسک:

سالانه یک میلیارد قطعه بچه میگو در جاسک تولید می شود

مدیرکل دفتر سرمایه گذاری وزارت صنعت خبر داد:

اختصاص ۱۱.۸ هزار میلیارد تومان منابع مالی برای اشتغال زایی

گروه اقتصادی - الله مراد عفیفی پور 
با اعلام این خبر به رســانه ها افزود: تمامی 
اقدام های کمی وکیفی و زیرســاخت ها در 
بندر شهید رجایی در حوزه های عمرانی و 
توسعه ای و در بخش های دریایی و بندری 
بر مبنای شــاخص های تعریف شده برای 

بنادر سبز ایجاد می شود.
 وی، بهره گیری از کنتورهای هوشمند 
سه زمانه، تعمیر و نگهداری)pm( به موقع 
پست های برق )۶۳ و۲۰کیلووات( در بندر 
شهید رجایی را اقدامی مهم در زمینه کاهش 

و بهینه سازی مصرف انرژی برشمرد.
مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید 

رجایی، آغاز عملیات تقویت برق رســانی 
به اسکله های مجتمع بندری جهت تامین 
برق پایدار جرثقیل ها، مکنده ها و آنلودرها 
با هدف کاهش استهلاک تجهیزات، کاهش 
مصرف ســوخت فسیلی، افزایش راندمان 
و بهــره وری تجهیزات تخلیه و بارگیری و 
کاهش آلایندگی های زیست محیطی  گامی 
مهم درجهت متعادل نمودن الزامات زیست 

محیطی با فعالیت های بندری دانست.
عفیفی پور با اشاره به استقرار ایستگاه 
های پایش برخط آلودگی هوا در بندر شهید 
رجایی خاطرنشان کرد: این ایستگاه اندازه 
گیری پارامترهای هوای پاک را براســاس 

استاندارد مربوطه، مورد ارزیابی قرار داده و 
به شکل آنلاین در اختیار بخش های مرتبط 

قرار می دهد.
وی یادآورشــد: انجام این مهم تاثیر 
زیادی در پایــش لحظه ای زون های بندر 
شهید رجایی از نظر سالم بودن محیط کار و 

تشخیص هوای ناسالم دارد.
این مســوول ساماندهی پساب های 
فاضلاب بندرشــهید رجایی و شهرک ها 
را با هــدف کاهش میزان مصرف انرژی و 
تصفیه پســاب ها جهت استفاده در آبیاری  
فضای ســبز، از دیگر اقدام ها در این بخش 
عنــوان کرد و افزود: کنتــرل و ارزیابی این 

اقدام به شــکل مداوم و داوطلبانه از طریق 
خوداظهاری به سازمان های مربوطه اعلام 

می شود.
عفیفی پور گفت: نصب دستگاه پایش 
آنلاین آلودگی نفتی  در اســکله های نفتی 
بندرشهید رجایی را اقدامی مهم در جهت 
انطباق پایانه های نفتــی با ضرورت های 

زیست محیطی عنوان کرد.
وی بیان داشت: این دستگاه با استفاده 
از امواج الکترومغناطیسی آلودگی احتمالی 
نفتی را در محدوده دید سنســورهای خود 
مشــاهده کرده و از طریق فرســتنده های 
رادیویی به دستگاه گیرنده ارسال و پس از 

دریافت فرکانس مربوطه درصورت وجود 
هرگونه مواد آلاینده نفتی بر روی آب، یافته 
های خود را به کامپیوتر کاربر اطلاع داده و 
از طریق آلارم هایی وقوع آلودگی را با ذکر 

موقعیت جغرافیایی اعلام می کند.
مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید 
رجایی ابرازداشــت: ایجاد زیرساخت ها 
در بندر شــهید رجایی هم راستا با الزامات 
زیست محیطی و پارامترهای توسعه پایدار 
تعریف شده که مبنای همه اقدام های کمی 
و کیفی براساس مولفه های ترسیم شده برای 

بنادر سبز است .
بندر شهیدرجایی که از اوایل دهه ۵۰ 
طرح مطالعاتی و ســاخت آن انجام شد و 
یکی از استراتژیک ترین بنادر منطقه و ایران  
محسوب می شــود، از سال ۱۳۶۴ فعالیت 
رسمی خود را در غرب هرمزگان آغاز کرد 

و سال ۷۶ در هیات وزیرات تصویب شد.
منطقــه ویژه اقتصادی بندر شــهید 
رجایی در شمال جزیره قشم و تنگه هرمز 
و هم چنین در ۱۵ کیلومتری خروجی غربی 
شــهر بندرعباس واقع شــده که با داشتن 
روابــط دریایی و مبادله کالا بــا افزون بر 
۸۰بندر معــروف بین المللی، بیش از یک 
ســوم تجارت دریایی ایران را پشــتیبانی 

می کند.

فرماندار جاسک گفت: این شهرستان با میانگین تولید سالانه یک میلیارد قطعه بچه میگو، ۷۰ درصد بچه مورد نیاز هرمزگان و ۳۵درصد در کشور را تامین می کند.

گــروه اقتصــادی - وزیــر راه و 
شهرسازی درباره بسته حمایتی و پرداخت 
وام به مستاجران گفت: منابعی برای آن در 
نظر گرفته شده است که باید مصوبات آن 
در ستاد اقتصادی دولت و ستاد ملی مبارزه 
با کرونا انجام شود، در حال رایزنی هستیم 
و تا پایان تیرماه مبالغ آن مشخص خواهد 

شد.
محمد اسلامی در جمع خبرنگاران 
با اشاره به تعیین تکلیف اراضی منطقه ۱۷ 
و ۱۸ مجاور تونل راه آهن گفت:  بخشی از 
این اراضی کاربری مسکونی خوهند اشت 
اما محور آن فضاهای اجتماعی - فرهنگی 

و فضای سبز خواهد بود.
اســلامی در پاسخ به سوالی مبنی بر 

اینکه آیا اعلام ۲۵ درصد حق افزایش قیمت 
اجاره بها در تهران خود عامل گرانی اجاره 
نخواهد بود، گفت: بــا توجه به التهابات 
ایجاد شــده بی منطق در بازار مسکن ستاد 
ملی مسکن، ستاد ملی مبارزه با کرونا وارد 
عمل شد و درباره مشکلات عدیده ای که در 
بازار مسکن ایجاد شده بود، بررسی هایی ا 
نجام شد. وی افزود: بر اساس بسته سیاستی 
که با هدف تنظیم گری بازار تدوین شــد، 
ستاد ملی مبارزه با کرونا بر اساس شاخص 
تــورم و تصدیق محیطی ارزیابی هایی در 
بخش، حداکثر افزایش نرخ اجاره بها انجام 
داد که تمام این اعداد و ارقام کارشناســی 
شده هستند.  وزیر راه و شهرسازی افزود: 
حداکثــر افزایش اجاره بهــا در تهران ۲۵ 

درصد در هفت کلان شهر ۲۰ درصد و در 
ســایر شهرستان ها ۱۵ درصد است و تمام 
این اعداد توافق بین مالک و مستاجر خواهد 
بود.اســلامی با تاکید بر اینکه خطر کرونا 
بســیار جدی است، گفت: موضوع نقل و 
انتقالات مسکن و اسباب کشی عامل مهم 
در انتشار ویروس کرونا محسوب می شود 
به همین دلیل پیش از این ستاد ملی مبارزه 
با کرونا بحث تمدید قراردادهای اجاره را 
دو ماه اعلام کرد و طبق مصوبه جدید ستاد 
ملی مبارزه با کرونا ســقف افزایش قیمت 

اجاره در تهران ۲۵ درصد است و قراردادها 
هم تمدید می شوند.وزیر راه و شهرسازی با 
اشاره به دلایلی که می تواند منجر به تخلیه 
واحد شود گفت:  عدم پایبندی مستاجر به 
مفاد قرارداد، فروش واحد از جمله مواردی 
اســت که در این صورت مالک می تواند 

تقاضای تخلیه واحد را داشته باشد.
وی تاکید کرد:  همچنین از این پس 
تمام معاملات مسکن ثبت رسمی می شود 
و برای آن کد رهگیری صادر خواهد شــد 
که این کد رهگیری یا در دفترخانه ها یا در 

بنگاه انجام می شود. وی افزود: تمام اهداف 
ما از این مصوبات این بود که بحث افزایش 
قیمت های ســه برابری و چهار برابری در 
بازار اجاره نداشته باشیم و تنظیم گیری ها 

انجام شود. 
اســلامی درباره بســته حمایتی و 
پرداخت وام به مســتاجران گفت: منابعی 
برای آن در نظر گرفته شــده است که باید 
مصوبات آن در ســتاد اقتصــادی دولت 
و ســتاد ملی مبارزه با کرونا انجام شــود 
در حــال رایزنی هســتیم و تا پایان تیرماه 

مبالغ آن مشــخص خواهد شد. وزیر راه و 
شهرسازی گفت: این تسهیلات به صورت 
ودیعه است و بانک آن را به موجر پرداخت 

خواهد کرد.

گروه اقتصادی -رئیس ســازمان 
بــورس و اوراق بهادار ایران گفت: بورس 
املاک و مستغلات شــرکت سهامی عام 
است و بعد از پذیره نویسی به مردم واگذار 

خواهد شد.
حســن قالیبــاف اصل در حاشــیه 
مراســم تفاهم نامه همکاری ایجاد پنجره 
واحد برای ورود شرکت ها به بازار سرمایه 
افزود: براساس تفاهم نامه ای که امروز بین 
اتاق بازرگانی ایران، حسابرســی، بورس 
تهران و فرابورس به امضا رســید ســعی 
کردیم، دســتورالعمل پذیرش را تسهیل 
کنیم به همین دلیل سازمان بورس از فرایند 
پذیرش کنار کشــید و فرایند را به بورس 

تهران و فرابورس واگذار کرد.
وی ادامه داد: با توجه به جلســاتی 
که در اتاق بازرگانی داشــتیم قرار شد نرم 

افزاری تهیه شــود تا شــرکت های عضو 
اتــاق بازرگانی، بتواننــد از طریق پنجره 
واحد در بازار ســرمایه پذیرش شــودند. 
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار ایران 
گفت: بخــش خصوصی از روند طولانی 
بــودن پذیرش در بورس گلایه داشــتند، 
بــرای همین برای کوتاهی فرایند پذیرش 
این تفاهم نامه امضا شــد تا قبل از پذیرش 
بسیاری از کارها، چون صورت های مالی 

شرکت ها انجام شود.
وی افــزود: در بحث بورس املاک 
مســتغلات قرار اســت علاوه بر املاک، 
امتیازات اموال نیز معامله شود و در حوزه 
املاک ۲ مشــکل نقدشــوندگی و کشف 
قیمــت داریم. قالیباف اصــل اضافه کرد: 
ایجاد بورس املاک ایده خوبی است، زیرا 
بســیاری از نهادهای دولتی و خصوصی، 

املاک و اموال زیــاد دارند، اما نمی توانند 
نقد کنند بورس املاک به عنوان ابزار تامین 
مالی خواهد بود. وی با اشاره به اینکه این 
بورس املاک و مستغلات شرکت سهامی 
عام اســت ادامه داد: این بورس بیشــتر با 
محوریت بخش خصوصی است و سهام 
آن بعد از پذیره نویســی، به مردم واگذار 
می شــود و کمک به نقد شــوندگی اموال 

می کند.
قالیباف اصل دربــاره دومین ای تی 
اف دولتــی گفت: هنوز درخواســتی از 
ســوی وزارت اقتصاد به سازمان بورس 

نیامده است.

بــورس،  بــه  ورود  بــرای 
دارایی های ضروری را نفروشید

مدیرعامل بورس تهران گفت: افراد 
برای ورود به بورس از پس اندازهای خود 
استفاده کنند و دارایی های مورد نیاز خود 

را نفروشند.
علی صحرایی در حاشــیه مراســم 
تفاهم نامه همــکاری ایجاد پنجره واحد 
برای ورود شــرکت ها به بازار ســرمایه 
دربــاره رونق این روزهای بازار ســرمایه 
افزود: مردم بــورس را بهترین بازار برای 
سرمایه گذاری انتخاب کردند بطوریکه با 
هر میزان ســرمایه می توانند وارد این بازار 

شوند.وی ادامه داد: بازار سرمایه به عوامل 
اقتصادی و سیاسی واکنش نشان می دهد، 
بر این اساس، مردم باید برای ورود به بازار 
ســرمایه با تحلیل وارد شــوند و دنباله رو 

تحلیل های فضای مجازی نروند.
صحرایی اضافه کرد: افرادی که دانش 
کافــی ندارند، از ابزار های مختلف، چون 
صندوق های سرمایه گذاری استفاده کنند 
و متنوع ســازی در خرید سهام را رعایت 
کنند.مدیرعامل بورس تهران گفت: بازار 
بورس همچنان که بازده دارد، ریسک هم 
دارد پس از افراد دارای شناســنامه تحلیلی 

در بازار استفاده کنند.

وی افــزود: براســاس قانونــی که 
امســال تصویب شد شرکت های بورسی 
که در ســال ۹۹ نمادشــان در بازار بورس 
درج شود، سازمان امور مالیات به مباحث 
 مالیاتیشــان در سال های گذشته ورود پیدا 

نمی کند.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل آبفا 
هرمزگان با اشــاره به منابع آبی شهرستان 
ســیریک، اظهار کــرد: در حال حاضر نیاز 
آبی شــهر سیریک و روســتاهای حومه از 
مجموعه چــاه های راونــگ میناب، آب 
شیرین کن سیریک تامین می شود که با بهره 
برداری از آب شیرین کن روستای زیارت تا 
پایان نیمه اول امسال، ظرفیت منابع آبی این 
شهرســتان افزایش می یابد. امین قصمی با 
بیان اینکه شهرستان سیریک از جمله مناطق 
پرتنش آبی هرمزگان است، افزود: آب چاه 
هــای راونگ تامین کننده آب مورد نیاز ۶۸ 
روســتا در محدوده دو شهرســتان میناب 
و ســیریک و دو شهر گروک و کوهستک 
اســت که به دلیل خشک سالی های اخیر و 
افت سطح آب های زیرزمینی، هم اکنون با 
افت  کمی مواجه است به طوری که ظرفیت 

تولید ۵ حلقه چاه به ۱۲۶ لیتر بر ثانیه کاهش 
یافته اســت.  وی با تاکید بر ضرورت ایجاد 
منابع  آبی پایدار در این شهرســتان، گفت: 
در این راســتا  آبفا با هدف تامین آب مورد 
نیاز روستاهای شهرستان سیریک، احداث  
آب شیرین کن روستای زیارت به ظرفیت 
قراردادی ۳۰۰۰ مترمکعب در شبانه روز را 
با پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصد در دست اجرا 
دارد که پیش بینی می شود تا پایان نیمه اول 

سال جاری به بهره برداری برسد. 
 بنــا به گفته قصمی؛ بــا تکمیل این 
پروژه نمــک زدایی علاوه بــر تامین آب 
روســتای زیارت و شــهرک های اطراف 
آن، مازاد تولید سایت به خط انتقال راونگ 
تزریق شده که بهبود وضعیت انتقال و تامین 
آب در شهرستان را بدنبال دارد. مدیرعامل 
آبفا اســتان در ادامه، از افزایش ظرفیت آب 

شــیرین کن سیریک به سه هزار و ۷۵۰ متر 
مکعب در شــبانه روز خبر داد و گفت: در 
حال حاضر این آب شــیرین کن با ظرفیت 
دو هزار مترمکعب در شبانه روز در حال بهره 
برداری است که با انجام عملیات در دست 

اقدام به ظرفیت اسمی خود خواهد رسید.
حفر چاه هــای جدید در راونگ 
و تلنگ برای تامین آب روســتاهای 

سیریک و میناب 
وی دلایل عمده عدم افزایش ظرفیت 

تولید آب شیرین کن سیریک را مشکلات 
هیدرولوژی دریا، شــیب کم ساحل، بستر 
لجنی ساحل سیریک و کافی نبودن اعتبارات 
بــرای احداث اســکله اختصاصی جهت 
برداشت آب خام بیان کرد و گفت: ظرفیت 

تجهیزات نصب شــده برای تولید ۳۰۰۰ 
مترمکعب در روز کافی بوده اما مشکلات 
ناشی از آبگیری و برداشت آب خام از دریا 
باعث کاهش تولید تا ۲۰۰۰ مترمکعب شده 
اســت که ضمن توافق بــا اداره کل بنادر و 

دریانوردی اســتان برای استفاده از اسکله 
بندر ســیریک، مطالعات هیدروگرافی و 
رسوب دریا و ساخت تاسیسات موردنیاز، 
مشــکل برداشــت آب خام حل شده و در 
نیمه دوم ســال جاری تولید آب شرب به 
ظرفیت نهایی ۳ هزار و ۷۵۰ مترمکعب در 
شــبانه روز می رسد. مدیرعامل آبفا استان 
با اشــاره به اقدامات آبفا  در این شهرستان 
گفت: حفر و تجهیز چاه در دشــت روانگ 
به میزان ۲۰  لیتر در ثانیه برای آبرسانی به ۸ 
روستای میناب، حفر و تجهیز چاه در دشت 
تلنگ به میــزان ۴۰ لیتر بر ثانیه برای تامین 
آب شــهر کوهستک و ۱۱ روستای مجاور 
 SP۴ آن، تقویت ایســتگاه پمپاژ بین راهی
و احداث خطــوط انتقال موازی و مخازن 
محدوده شــهرهای سیریک و گروک و ۱۳ 
روستای مجاور، توسعه و بازسازی شبکه 

های توزیع از جمله اقداماتی اســت که با 
عملیاتی شــدن آن ها بخشی از مشکلات 

آب شهرستان سیریک مرتفع خواهد شد.
قصمی در پایان، با بیان اینکه ســرانه 
مصرفی شــهروندان سیریک بالاتر از ۳۲۰ 
لیتر به ازای هر نفر در روز اســت، یکی از 
دلایل بالابودن ســرانه مصــرف را، ذخیره 
سازی غیر اصولی آب در مخازن منازل )با 
حجم ۲۵ هزار لیتر( عنوان کرد و گفت: این 
مســئله مانع توزیع نرمال آب در شبکه ها 
شده است که در این رابطه برخی اقدامات 
فرهنگ سازی و آموزش همگانی در دستور 
آبفا قرار گرفته است.    وی افزود: با حذف 
ذخیره غیــر اصولی منازل علاوه بر ارتقای 
شاخص های کیفی و بهداشتی آب شرب، 
در رونــد توزیع آب شهرســتان نیز بهبود 

چشمگیری را شاهد خواهیم بود.

وزیر راه و شهرسازی:

پایان تیرماه مبلغ وام مستاجران مشخص می شود

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار ایران:

دارایی های ضروری را برای ورود به بورس نفروشید

بندر شهید رجایی هرمزگان به بنادر 
سبز دنیا می پیوندد

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان:

عفیفــی پــور با اشــاره به اســتقرار ایســتگاه هــای پایش برخــط آلودگــی هــوا در بندر شــهید رجایی 
خاطرنشــان كــرد: ایــن ایســتگاه انــدازه گیــری پارامترهــای هــوای پــاک را براســاس اســتاندارد 
مربوطــه، مــورد ارزیابــی قــرار داده و بــه شــکل آنلایــن در اختیــار بخش هــای مرتبــط قــرار می دهد.

گروه اقتصادی - سرپرست وزارت صمت اعلام کرد: متاسفانه به دلیل شرایط تحریم 
وضعیت صادرات فرش بسیار خراب است به طوری که از درآمد دو میلیارد دلاری به ۶۰ 
میلیون دلار رسیده ایم. حسین مدرسی خیابانی در مراسم ورود ناوگان و امضای تفاهم نامه 
ساخت ۸۰۰ کیلومتر خط دوم ریلی اظهار داشت: وزارت صمت برنامه گسترده ای برای 
افزایش ظرفیت فولاد دارد و سال گذشته توانستیم ۵۷ میلیون تن انواع محصولات فولاد را 

صادر کنیم که افزایش صادرات نیاز به حمل و نقل دارد.
وی ادامه داد: صادرات شمش فولادی از ۲۸ میلیون تن به ۴۲ میلیون تن می رسد و 

امروز ۲۶ میلیون تن انواع مجموعه فولادی به صادرات اضافه خواهد شد.
مدرس خیابانی با بیان اینکه مهمترین عامل صادرات در فولاد بحث  لجستیک و حمل 
و نقل است اظهار داشت: امروز که ساخت ۸۰۰ کیلومتر راه آهن مسیر بافق به سنگان کلید 
می خورد اتفاق بسیار مهمی در بخش حمل و نقل باری است و قطعا این پروژه به تامین 

مواد اولیه در داخل کشور و هم افزایش صادرات کمک خواهد کرد.
سرپرســت وزارت صمت با تاکید بر اینکه ســهم حمل و نقل ریلی در کشورمان 
به شــدت پایین اســت گفت: حمل و نقل ریلی باید در بخش جابجایی مسافر و بار برای 
جلوگیری از تصادفات بیشــتر شــود. مدرسی خیابانی ادامه داد: خوشبختانه حمل ریلی 
کالاهای اساســی از ۱۰ درصد ســال ۹۷ در ســال گذشته به ۲۵ درصد رسید اما هنوز هم 
قابل دفاع نیست. مدرسی خیابانی ادامه داد: تولید بدون توسعه زیرساخت ها و لجستیک و 

همچنین رشد حمل و نقل امکان پذیر نیست.
سرپرســت وزارت صمت با اشاره به ظرفیت های معدنی کشور تاکید کرد:  ذخائر 
معدنی کشورمان ۵۳ میلیارد تن است که امروز مجوز بهره برداری ۷۰۰ میلیون تن را ارائه 

داده ایم اما از این میزان هم فقط ۵۰۰ میلیون تن مورد بهره برداری قرار گرفته است.
وی افزود: در حالی که ایران یک درصد جمعیت جهان را دارد اما ذخائر معدنی آن در 
دنیا ۲ درصد است و معدن تنها مجوعه ای است که می تواند جایگزین درآمدهای نفتی شود.

سرپرست وزارت صمت با تاکید بر اینکه بار تحریم های نفتی بر دوش معدن است، 
اظهار داشت: اگر اقتصاد ایران تک محصولی است آن بخش متعلق به معدن خواهد بود.

وی تاکیــد کرد:  به طــور قطع ۵۰۰ میلیون تن بار معدنی فقط از طریق حمل و نقل 
جاده ای امکان پذیر نیست و باید حمل و نقل ریلی هم وارد مدار شود و افزایش یابد.

مدرسی خیابانی با تاکید بر اینکه در وزارت صمت هیچ چیزی مهمتر از تولید داخل 
نیست گفت: بسیار خوشحال هستم که فقط از یک واحد لبنی صادرات ۶۰ میلیون دلاری 
داشتیم. وی با اشاره به وضعیت صادرات فرش تاکید کرد: متاسفانه به دلیل شرایط تحریم 
وضعیت صادرات فرش بســیار خراب اســت به طوری که از درآمد دو میلیارد دلاری به 
۶۰ میلیون دلار رسیده ایم. سرپرست وزارت صمت با اشاره به اقداما این وزارتخانه برای 
کاهش ارزبری تاکید کرد: در حاشیه روز صنعت و معدن با رونمایی از پروژه ها از ارزبری 
۶۰ میلیــون دلاری در بخش قطعــات خودرویی از ارزبری ۲۰۰ میلیون دلاری در بخش 
قطعات لوازم خانگی جلوگیری می کنیم و هدف مان این است که امسال در بخش تولید و 

تجارت از ارزبری ۲.۳ میلیارد دلاری جلوگیری کنیم.
وی ادامه داد: به اعتقاد بنده فقط واردات سه قلم کالا مجاز است از جمله مواد اولیه، 
کالاهای اساسی و قطعاتی که در ایران تولید نمی شوند و به جز آنها با واردات هیچ کالایی 

موافق نیستیم.وی تاکید کرد:  نباید خیلی انتظار انتقال تکنولوژی از خارج را داشته باشیم.

سرپرست وزارت صمت:

بار تحریم های نفتی بر دوش معدن است

آبفا با هدف تامین آب مورد نیاز روســتاهای شهرســتان سیریک، احداث  
آب شــیرین كن روســتای زیارت به ظرفیت قــراردادی 3000 مترمکعب 
در شــبانه روز را با پیشــرفت فیزیکی 80 درصد در دســت اجرا دارد كه 
پیش بینی می شــود تا پایان نیمه اول ســال جاری به بهره برداری برسد. 

شنبه 14 تیر 1399 ،12 ذی القعده 1441 ،4 جولای 2020، شماره 3521


